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[Arbejdsministeren.] 
sen af, hvad vi får ud af ordningen, men det 
spørgsmål står slet ikke på dagsordenen i 
dag. 

Med hensyn til det spørgsmål, det ærede 
medlem hr. Anker Lau rejste, er det jo 
rigtigt, at udbyttedelingsnævnet har den 
opfattelse, at tanken kunne fremmes, hvis 
man kunne få nogle gunstigere skatteregler 
med hensyn til de penge, man har sat 
til side. Jeg har været enig med nævnet 
heri og har skrevet til finansministeriet om 
det, men det mener, at sagen hører sammen 
med andre forhold i loven om renteforsik- 
ringer, herunder bl. a. spørgsmålet om hen- 
læggelser til pensionsfonds, og i den sam- 
menhæng har man taget det op. Men i an- 
ledning af det rejste spørgsmål skal jeg hen- 
vende mig til finansministeren og sige, at 
udvalget her har den opfattelse, at man 
bør fremme en nyordning. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til tredje 
behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg stiller forslag om, at 
lovforslaget går direkte til tredje behand- 
ling uden .fornyet udvalgsbehandling. Hvis 
ingen gør indsigelse imod dette forslag, be- 
tragter jeg det som vedtaget. (Ophold). 
Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om sand- 
flugtens bekæmpelse. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
448, udvalgets betænkning i tillæg B. sp. 
145). 

Der var stillet 2 ændringsforslag i be- 
tænkningeh. 

Uden for betænkningen var der ikke 
stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsfor- 
slagene og spørgsmålet om lovforslagets 
overgang til tredje behandling sattes til 
forhandling under ét. 

Evald Kristensen: Udvalget har holdt 5 
møder, det har haft samråd med den højt- 
ærede landbrugsminister og har afgivet en 
udførlig betænkning. Der er af ministeren 
stillet 2 ændringsforslag, som er tiltrådt af 
udvalget. 

Det første ændringsforslag er stillet til 
§ 6, stk. 2, hvorefter klitmyndighederne 
kan give offentligheden adgang til færdsel 
til fods og ophold på fredede strækninger. 
Der foreslås nu en ændring i paragraffen, 
således at det bliver ophold af kortere va- 
righed, der kan gives tilladelse til. 

Det andet ændringsforslag er til lov- 
forslagets § 17 og drejer sig om udgifterne 
ved sandflugtskommissionernes virksomhed. 
Udgifter ved dæmpningsarbejder på statens 
arealer foreslås afholdt alene af statskassen, 
medens udgifter ved dæmpningsarbejder på 
de fredede arealer fremtidig skal afholdes 
med fem sjettedele af statskassen og en 
sjettedel af vedkommende kommune, idet 
amtsfondenes part nu udgår. 

Jeg skal ikke her ved anden behandling 
tilføje mange ord til det, jeg sagde ved 
første behandling, men vil blot henvise til 
den udførlige betænkning, udvalget har af- 
givet. Jeg vil også pege på, at det under 
udvalgsarbejdet gang på gang er blevet 
fastslået, at lovens formål er at forhindre 
sandflugt, og når der i §§ 5-8 findes forbud 
mod på sandflugtsfredede strækninger at 
opføre nye bygninger eller at foretage til- 
bygning til eller ombygning i væsentlig 
ændret skikkelse af eksisterende bygninger, 
er det altså for at bevare klitterne, hindre, 
at de bliver udsat for sandflugt, og bevare 
det skønne stykke natur, klitstrækningerne 
udgør. 

§ 6 i lovforslaget om offentlighedens 
adgang til klitstrækninger hilser vi i mit 
parti med stor tilfredshed. Der er jo her 
tale om en ret, offentligheden har vundet 
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[Evald Kristensen.] 
hævd på, og som klitvæsenet også prin- 
cipielt har anerkendt. Vi har det synspunkt, 
at de fredede klitter er et stort samfunds- 
gode, som folk, der færdes i klitterne, sætter 
megen pris på. Vi skal bevare vore skønne 
klitter; derfor gælder det om at sprede 
turiststrømmen og ikke ved for megen skilt- 
ning med 홢adgang forbudt" indskrænke 
arealet. 

Jeg vil gerne stille den højtærede land- 
brugsminister det spørgsmål, om der ikke 
i sommer- og efterårsmånederne er for lidt 
mandskab til rengøring af klitarealerne, om 
der ikke kan gøres noget mere ud af ren- 
holdelsen, så at arealerne i hvert fald ikke 
skæmmes. 

Til slut skal jeg på mit partis vegne an- 
befale lovforslaget med de ændringsfor- 
slag, der er stillet af den højtærede land- 
brugsminister og tiltrådt af det samlede 
udvalg. 

Heilesen: Jeg finder anledning til at under- 
strege min tilfredshed med, at det er lyk- 
kedes under udvalgsarbejdet at tydeliggøre 
og mildne lovforslagets bestemmelser, dels 
ved at den højtærede landbrugsminister har 
stillet ændringsforslag, der er tiltrådt af 
udvalget, dels ved at nye indgreb eller påbud 
over for lodsejere skal være begrundet i 
sandflugtens bekæmpelse. 

Når lovforslagets titel er ændret fra 
홢klitlov" til: 홢lov om sandflugtens be- 
kæmpelse" er det en stærk understregning 
af formålet, og man har dermed tydelig- 
gjort, at loven skal være en sandflugtslov 
og ikke en fredningslov. 

De i § 1 i lovforslaget fastsatte bestem- 
melser skal kun finde anvendelse på kyst- 
strækninger, hvor klitdannelser forekom- 
mer. 

I § 5, stk. 2, er der en understregning af 
respekten for ejendomsretten, idet der ind- 
føres den bestemmelse, at genopførelse af 
bygninger m. v. i hidtidig skikkelse, f. eks. 
efter en brand, kan ske uden særlig tilla- 
delse. 

Jeg skal erkende, at det kan have sine 
store vanskeligheder at udforme lovbe- 
stemmelser, som deler sol og vind lige mel- 
lem de forskelligartede samfundsinteresser, 
der støder sammen med fredningen af kyst- 
linjen under denne lov; men det er min over- 

bevisning, at klitmyndighederne vil admini- 
strere loven med samme forståelse som hidtil 
og med den størst mulige hensyntagen til 
de lokale forhold og de stedlige lodsejere. 

Jeg skal på mit partis vegne anbefale 
at stemme for lovforslaget. 

H. C. Toft: Da den højtærede landbrugs- 
ministers lovforslag til ny klitlov i fjor var 
til første behandling i tinget, gav jeg ud- 
tryk for, at mit parti havde store betæn- 
keligheder ved lovforslaget, ja, ikke blot 
betænkeligheder, vi fandt, at der måtte 
foretages væsentligel ændringer i lovfor- 
slaget, for at mit parti kunne medvirke 
til dets gennemførelse. 

Det folketingsudvalg, der behandlede 
forslaget i 1959-60, enedes med landbrugs- 
ministeren om væsentlige ændringer, æn- 
dringer, der tydeliggjorde lovens afgjorte 
formål: at hindre mulighederne for sand- 
flugt og at hindre, at ny sandflugtsfare 
skulle opstå ved den stærkt stigende benyt- 
telse af vore kyststrækninger som rekrea- 
tive områder; denne benyttelse betyder jo 
en øget slitage på klitternes vegetation, 
som er det, der binder klitternes sandmasse. 

Det lovforslag, som den højtærede mini- 
ster i år har fremsat i folketinget, har æn- 
dret lovens titel og indhold på en sådan 
måde, at vi nu ser med andre øjne på den. 
Loven har fået navneforandring, så titlen 
lige ud siger, hvad der er lovens formål, og 
der er siden første behandling af lovfor- 
slaget af den højtærede landbrugsminister 
stillet ændringsforslag, som er tiltrådt af 
det samlede udvalg. Disse ændringsfor- 
slag er bl. a. fremkaldt af et ønske fra ud- 
valget om at få tydeliggjort, at der alene 
kan gives offentligheden adgang til fredede 
strækninger for kortere ophold, og at:tkam- 
pering på disse kun kan finde sted med 
ejerens billigelse. Der er på denne måde 
sikret ejeren større indflydelse, så at der 
er grænse for, hvad han må affinde sig med. 

Vi erklærer os også tilfredse med, at 
statskassen overtager de udgifter, der op- 
rindelig skulle have været pålagt amterne 
til dæmpningsarbejder på de fredede klit- 
ter, idet det vel i fremtiden i særlig grad må 
forventes, at dér, hvor sådanne arbejder 
bliver nødvendige, skyldes det stærk slitage 
af folk, der søger de rekreative områder, og 
denne del af befolkningen vil i stadig sti- 
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gende grad være personer, der ikke er 
hjemmehørende i det pågældende amt. 

Udvalget har ønsket, at det så tydeligt 
som muligt af loven måtte fremgå, at de 
påbud og forbud, den nødvendigvis må 
indeholde, alene skulle begrundes i et 
ønske om at undgå sandflugt eller om be- 
kæmpelse heraf. Ministeren har tydelig- 
gjort dette gennem en udtalelse over for 
udvalget. Denne udtalelse er optrykt i 
betænkningen, hvad jeg finder væsentligt. 
Det fremgår af udtalelsen, at de paragraf- 
fer, der fastsætter påbud og forbud, alene 
er begrundet i ønsket om sandflugtens 
bekæmpelse. 

Jeg kan på denne baggrund på mit partis 
vegne anbefale at stemme for lovforslaget. 

Axsel Sørensen: Det er med glæde, man 
konstaterer, at der er opnået enighed mel- 
lem udvalget og den højtærede landbrugs- 
minister om en lov vedrørende sandflugtens 
dæmpning og bekæmpelse langs Jyllands 
vestkyst. Vi får nu en lov, der kan give 
grundlag for de fremtidige rammer, inden 
for hvilke klitmyndighederne kan udføre 
deres arbejde. Samtidig får disse beføjelse 
til at give offentligheden adgang til færdsel 
til fods og til kortere ophold på de fredede 
strækninger, dog således at de private 
lodsejere kan forbyde færdslen nær ved 
deres bebyggelser til de fredede stræk- 
ninger. Samtidig imødekommes ønsket om, 
at statskassen fremtidig overtager amts- 
fondenes udgifter ved dæmpningsarbejder 
på de fredede arealer. 

Jeg skal med disse bemærkninger anbefale 
at stemme for de stillede ændringsforslag 
og for lovforslagets vedtagelse ved tredje 
behandling. 

Vivike: Jeg har med hensyn til dette lov- 
forslag ikke noget at føje til det, det ærede 
medlem hr. Evald Kristensen har sagt, men 
kan anbefale, at man stemmer for lovfor- 
slaget. 

Bækgaard: Da mit parti mener, at de 
ændringsforslag, der er stillet, forbedrer 
lovforslaget, kan vi anbefale dette. 

Landbrugsministeren (Skytte): Jeg tak- 
ker udvalget for dets arbejde og for godt 

samarbejde, og samtidig takker jeg for den 
enstemmige tilslutning til lovforslaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

§§ 1-5, ændringsforslag nr. 1, § 6, således 
ændret, §§ 7-16, ændringsforslag nr. 2, § 17, 
således ændret, og §§ 18 og 19 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Lovforslaget går nu til for- 
nyet behandling i udvalget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om kon- 
trol med arbejder af ædle metaller m. v. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 1173, 
fremsættelsen i tidenden sp. 1868). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Th. Mikkelsen: I det foreliggende lovfor- 
slag om kontrol med arbejder af ædle 
metaller fastholdes de gældende bestemmel- 
ser om mindstekravene for metalindholdet 
af ædle metaller, for at man kan udbyde 
arbejder til salg under betegnelsen guld, 
sølv, platin og palladium. Disse arbejder 
skal præges med et holdighedsstempel, der 
tydeligt angiver arbejdets indhold af ædelt 
metal i tusindedele. På ethvert arbejde, 
der præges med et sådant stempel, skal der 
også anbringes et navnestempel med firma- 
navn, importørs eller forhandlers navn. 

Hensigten med anvendelsen af et sådant 
stempel på alle indførte ̂  eller her i landet 
forarbejdede genstande af ædelt metal er, 
at man kan identificerer den virksomhed, 
der garanterer for holdighedsstemplets rig- 
tighed, og samtidig pålægge stempelinde- 
haveren et ansvar og en garanti for, at 
arbejdets indhold af ædle metaller svarer 
til angivelsen. 

For at beskytte forbrugere med mang- 
lende kendskab til, hvor stort et indhold 
af ædelt metal forarbejdede varer skal 
indeholde for at kunne sælges under beteg- 
nelsen guld, sølv, platin og palladium, fore- 
slås der gennemført forbud mod at forsyne 


